
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L�AJUNTAMENT D�ARTÀ

Caràcter: ordinari
Data: 26 de febrer de 2004
Horari: 20 hores
Lloc: sala de sessions de l�Ajuntament

Hi assisteixen:
Margalida Tous Ferrrer, batlessa
Elvira Piris Quetglas, regidora
Josep Danús Rosselló, regidor
Concepció Morell Moragues, regidora
Bartolomé Palmer Sabater, regidor
José Navarro Fuster, regidor
Rafel Gili Sastre, regidor
Miquel Sebastià Moll Ferragut, regidor
Maria Antònia Sureda Martí, regidora
José Silva Jiménez, regidor
Maria Francesca Servera Pascual, regidora
Manuel Galán Massanet, regidor
Julen Adrián Gorostiza, regidor

Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària

Ordre del dia

1. Aprovació, si s�escau, de les actes de les sessions dels dies 27 de novembre i 23 de desembre de 
2003.

2. Aprovació, si s�escau, de les gratificacions del personal, corresponents als mesos de novembre i 
desembre de 2003 i als mesos de gener i febrer de 2004.

3. Aprovació, si s�escau, de la moció per promoure la realització d�un projecte educatiu de ciutat a Artà.
4. Aprovació, si s�escau, de la moció de rebuig de la població a les polítiques del Consell de Mallorca i 

del Govern de les Illes Balears en matèria urbanística i de carreteres.
5. Aprovació, si s�escau, de la moció per manifestar la voluntat perquè el sector 5 de la Colònia continuï 

amb la classificació que té al PORN.
6. Expedient núm. 20/2003 de disciplina urbanística, obres sense llicència: proposta de demolició.
7. Aprovació, si s�escau, de la sol·licitud a la Demarcació de Costes d�un estudi per regenerar la platgeta 

de la Colònia de Sant Pere.
8. Aprovació, si s�escau, de l�informe sobre la documentació que integra el Pla territorial de Mallorca 

(PTM).
9. Aprovació, si s�escau, de la moció per manifestar la voluntat de reparar les deficiències de la ponència

tècnica dels valors cadastrals.
10. Aprovació, si s�escau, de la moció presentada pel regidor d�EU/EV, relativa a l�ús i la difusió de 

programari lliure a l�Ajuntament d�Artà i als centres educatius del municipi.
11. Aprovació, si s�escau, del projecte de reforma integral del canvi de coberta de l�edifici de 

l�Ajuntament.
12. Aprovació, si s�escau, del projecte de reforma integral del canvi de coberta i addició de forjat a 



l�edifici de Ses Escoles d�Artà.
13. Informació sobre les resolucions de Batlia corresponents als mesos de gener i febrer de 2004.
14. Precs i preguntes.

Desenvolupament de la sessió

1. Aprovació, si s�escau, de les actes de les sessions dels dies 27 de novembre i 23 de desembre de 

2003

El portaveu d�EU/EV, Sr. Adrián, sol·licita que es facin les correccions següents en l�acta de dia 27 de 
novembre:

- En el punt núm. 5 del recto del foli 3, en la línia 5, on diu �El portaveu d�EU/EV, Sr Adrián, diu que està 
d�acord amb la moció, a pesar que no està molt d�acord, en part, amb qualque raonament de l�exposició de 
motius�, ha de dir �El portaveu d�EU/EV, Sr. Adrián, diu que està d�acord amb la moció, a pesar que no està 
molt d�acord amb qualque raonament de l�exposició de motius, en concret, defensava la moció per criteris 
democràtics i no històrics�.

- En el punt núm. 6 del verso del foli 3, en la línia 27, on diu �El portaveu d�EU/EV, Sr. Adrián, diu que només 
faltaria això�, ha de dir �El portaveu d�EU/EV, Sr. Adrián, diu que només faltaria això, que els hi negassin 
aquest dret�.

- En el punt núm. 7 del recto del foli 4, en la línia 29, on diu �informa que votarà en contra fins que no es 
modifiqui el disseny d�aquesta unitat d�execució�, ha de dir �... informa que votarà en contra fins que no es 
modifiqui el model de disseny urbà d�aquesta unitat d�execució�.

- En la moció 1 que presenta el PP, en el recto del foli 9, en la línia 30, on diu �La societat basca ja ha 
manifestat que l�Estatut de Guernica no és el seu punt d�encontre. Considera que és una lleugeresa dir que 
ETA és l�únic enemic de la Constitució�, ha de dir �La societat basca ja ha manifestat que l�Estatut de Guernica 
no és el seu punt d�encontre. Considera que és una lleugeresa dir que ETA és l�únic enemic de la democràcia; 
fins i tot puc acceptar que sigui el principal, però no l�únic, perquè dins la nòmina dels enemics de la 
democràcia tenim, per exemple, els qui ens han capficat en la guerra de l�Iraq contra la voluntat majoritària dels 
espanyols, botant-se els procediments democràtics�.

- En el recto del foli núm. 10, en la moció 3 que presenta el PP, en la línia 4 s�ha d�incloure �El portaveu 
d�EU/EV, Sr. Adrián, exposa que oferir aparcaments en el centre del poble és ampliar la densitat del trànsit en 
el nucli urbà�.

Després de fer les correccions assenyalades, els reunits acorden, per unanimitat, aprovar les actes dels dies 27 
de novembre i 23 de desembre de 2003.

2. Aprovació, si s�escau, de les gratificacions del personal, corresponents als mesos de novembre i 

desembre de 2003 i als mesos de gener i febrer de 2004

La batlessa explica que es tracta de feines fetes fora de la jornada laboral pel personal de la Brigada i pel 
personal d�oficines durant els mesos de novembre i desembre de 2003 i els mesos de gener i febrer de 2004, 
les quals s�apugen a la quantitat de 4.569,59 �.



Tots els grups municipals mostren la seva conformitat en pagar aquestes gratificacions.

El reunits acorden, per unanimitat:

1. Aprovar les gratificacions del personal corresponents als mesos de novembre i desembre de 2003 i als 
mesos de gener i febrer de 2004, que s�apugen a la quantitat de 4.569,59 �.

2. Ordenar el pagament de les gratificacions al personal de la Brigada i al personal d�oficines que s�assenyala 
en la llista adjunta.

3. Aprovació, si s�escau, de la moció per promoure la realització d�un projecte educatiu de ciutat a 

Artà

La batlessa llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

�EXPOSICIÓ DE MOTIUS

· L�any 1990 es va dur a terme a Barcelona el Primer Congrés Internacional de Ciutats Educadores. En 
aquest congrés es va aprovar una carta de les Ciutats Educadores, a la qual es va adherir el nostre 
municipi. La base d�aquesta declaració és la transformació de la ciutat a través de l�educació.

· El municipi d�Artà s�ha anat dotant de diferents serveis i propostes educatives: escola d�adults, piscina, 
poliesportiu, centre dramàtic del teatre, escola de música, escoles d�idiomes, ofertes d�oci, etc.

· Altres municipis que han seguit el mateix procés que Artà, en aquests moments, han iniciat una nova fase 
de planificació comunitària que es concreta en un projecte educatiu de ciutat (PEC).

· Tant els tècnics com els responsables polítics dels Serveis Educatius han pogut conèixer algunes d�aquestes 
experiències, especialment la de Ciutadella, i consideren adequat que aquesta iniciativa es pugui dur a 
terme a Artà.

Per tot això, es presenta al Ple de l�Ajuntament d�Artà la següent

PROPOSTA D�ACORD

1. Realitzar unes jornades sobre els projectes educatius de ciutat i els consells infantils municipals per informar 
i dotar de les eines necessàries per iniciar el PEC del nostre municipi. Aquestes jornades anirien dirigides a 
entitats, associacions, polítics, tècnics municipals i a totes les persones interessades.

2. Promoure la realització del Projecte Educatiu de Ciutat d�Artà dins un marc del més ampli consens i 
participació social, comunitària i política.�

La portaveu del PP, Sra. Morell, considera molt interessant aquesta moció des del moment en què s�impliquen 
tots els estaments del poble. Opina que li queda clar, la seva implicació com a polítics.

La regidora d�UIA, Sra. Piris, opina que seria convenient establir una espècie d�òrgan polític  semblant al del 
Patronat del Teatre i un altre en el qual participassin les entitats ciutadanes.



La regidora d�UM, Sra. Sureda, manifesta la seva conformitat i ressalta que l�educació no és només a l�escola.

El portaveu d�EU/EV, Sr. Adrián, diu que tota comunitat produeix ciutadans i no només a través dels centres 
educatius. Considera molt interessant aquesta moció i que el seu partit té, també, en el seu programa electoral.

Finalment, diu que no considera interessant crear un òrgan polític semblant al del Patronat del Teatre.

A continuació, els reunits acorden, per unanimitat:

1. Realitzar unes jornades sobre els projectes educatius de ciutat i els consells infantils municipals per informar 
i dotar de les eines necessàries per iniciar el PEC del nostre municipi. Dirigir aquestes jornades a entitats, 
associacions, polítics, tècnics municipals i a totes les persones interessades.

2. Promoure la realització del Projecte educatiu de ciutat d�Artà dins un marc del més ampli consens i 
participació social, comunitària i política.

4. Aprovació, si s�escau, de la moció de rebuig de la població a les polítiques del Consell de 

M allorca i del Govern de les Illes Balears en matèria urbanística i de  carreteres

La batlessa llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

�EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El passat dia 14 de febrer, cinquanta mil persones es varen manifestar pel centre de Palma, convocades per 
grups ecologistes, diverses plataformes ciutadanes de defensa del territori i alguns ajuntaments, entre els quals 
hi havia el d�Artà. Aquesta ha estat una de les més grans mobilitzacions ciutadanes que han tengut lloc a 
Mallorca, i expressa un importantíssim rebuig de la població a les polítiques del Consell de Mallorca i del 
Govern de les Illes Balears en matèria urbanística i de carreteres. Una mobilització d�aquesta magnitud mereix 
una resposta per part de les institucions interpel·lades. 

El Pla de carreteres, recentment modificat, i el Pla territorial de Mallorca, actualment en període d�exposició 
pública, han de ser reconsiderats. Cal suspendre la darrera modificació del Pla de carreteres, que proposa set 
noves autopistes i autovies, per donar impuls a alternatives de transport més econòmiques i respectuoses amb 
l�entorn.

També cal revisar la redacció del Pla territorial de Mallorca, actualment en tramitació, per introduir-hi criteris 
de més contenció urbanística i protecció mediambiental.

El Govern de les Illes Balears també té una especial responsabilitat amb altres projectes urbanístics, com són, 
per exemple, la construcció de noves dessaladores, l�ampliació de l�aeroport de Palma o  la reducció de 
superfície dels parcs naturals.

Per tot això, el Ple de l�Ajuntament proposa adoptar els següents 

A CO R D S



1. Instar el Consell de Mallorca a revisar el Pla director sectorialde carreteres de Mallorca, amb l�objectiu de 
donar prioritat a la millora dels traçats actuals, en el context d�una concepció sostenible de la mobilitat. Al 
mateix temps, instar el Consell a descartar el projecte d�autovia Inca-Manacor, per innecessari, ambientalment 
inconvenient i socialment rebutjat. Instar, també, el Consell a revisar la proposta del Pla territorial de Mallorca 
en el tràmit d�informació publica per adaptar-lo a criteris de contenció urbanística, de protecció mediambiental 
i de polítiques de transport sostenibles.

2. Instar el Govern de les Illes Balears a aturar la construcció de macroinfrastructures insostenibles, a impedir 
la macroampliació de l�aeroport i a mantenir, i ampliar, els parcs naturals de les Illes Balears, en comptes de 
reduir-los.

3. Trametre aquests acords al Molt Honorable President del Govern de les Illes Balears i a l�Honorable 
Presidenta del Consell de Mallorca.�

La batlessa exposa que el GOB ha tramès un escrit a aquest Ajuntament donant la seva opinió sobre aquest 
punt de l�ordre del dia. La batlessa llegeix l�opinió del GOB sobre aquest tema:

�Quant a aquest document, donam el nostre suport a la seva aprovació. Només un detall: en el primer acord, 
consideram que, a més d�instar el Consell a revisar el Pla de carreteres i a prioritzar la millora dels traçats 
actuals, també se l�ha d�instar a descartar el projecte d�autovia Inca-Manacor, per innecessari, ambientalment 
inconvenient i socialment rebutjat�.

La batlessa diu que ha incorporat, al punt primer de la moció, allò que ha demanat el GOB.

El regidor del PP, Sr. Palmer, diu que el seu grup no votarà a favor, ja que en la moció es fa constar el contrari 
a allò que ells pensen. Consideren que és important millorar les carreteres, per exemple. Tampoc estan d�acord 
amb allò que exposen a l�exposició de motius. Opinen que aquestes mocions són cortines de fum que no 
serveixen per a res.

El regidor d�UM, Sr. Moll, diu que el seu grup no votarà a favor. Exposa que l�Equip de Govern critica el 
PTM per considerar que és molt destructiu i que, per això, presenten aquesta moció.

El portaveu d�EU/EV, Sr. Adrián, considera que hi ha una contradicció claríssima entre el que es planteja aquí i 
a l�informe del PTM. No obstant això, votarà a favor.

Així mateix, considera que el PTM s�ha de revisar d�acord a criteris restrictius.

Es vota l�assumpte i s�acorda, per 7 vots a favor (UIA, PSOE i  EU/EV) i 6 vots en contra (PP i UM):

1. Instar el Consell de Mallorca a revisar el Pla director sectorialde carreteres de Mallorca, amb l�objectiu de 
donar prioritat a la millora dels traçats actuals, en el context d�una concepció sostenible de la mobilitat. Al 
mateix temps, instar el Consell a descartar el projecte d�autovia Inca-Manacor, per innecessari, ambientalment 
inconvenient i socialment rebutjat. Instar, també, el Consell a revisar la proposta del Pla territorial de Mallorca 
en el tràmit d�informació publica per adaptar-lo a criteris de contenció urbanística, de protecció mediambiental 
i de polítiques de transport sostenibles.



2. Instar el Govern de les Illes Balears a aturar la construcció de macroinfrastructures insostenibles, a impedir 
la macroampliació de l�aeroport i a mantenir, i ampliar, els parcs naturals de les Illes Balears, en comptes de 
reduir-los.

3. Trametre aquests acords al Molt Honorable President del Govern de les Illes Balears i a l�Honorable 
Presidenta del Consell de Mallorca.

5. Aprovació, si s�escau, de la moció per manifestar la voluntat perquè el sector 5 de la Colònia 

continuï amb la classificació que té al PORN

�EXPOSICIÓ DE MOTIUS

ATÈS, EN PRIMER LLOC, QUE:

12. El passat 11 de febrer el Diario de Mallorca anunciava que el Govern pretenia canviar el Pla territorial de 
Mallorca per tal de permetre urbanitzar tot el sector 5 de la Colònia de Sant Pere. 

13. Això suposaria un augment de sòl urbanitzable de 14 hectàrees i donaria com a resultat una urbanització 
amb capacitat per a 840 persones. 

14. S�hi inclourien, a la urbanització, unes instal·lacions hoteleres a primera línia de la Colònia, amb capacitat 
per a més de dues-centes places. 

15. Dos dies després, dia 13 de febrer, el mateix diari reproduïa  que �Govern i CIM decideixen no aprovar la 
nova urbanització d�Artà� i que les dues administracions optaven per deixar que Köllmann Española 
recorregués als tribunals si és que volia edificar. 

ATÈS, EN SEGON LLOC, QUE:

16. El Pla territorial de Mallorca està aprovat inicialment. La zona que ens ocupa està classificada com a àrea 
de protecció territorial - Costes.

17. Aquesta urbanització va ser desclassificada per les DOT (directrius d�ordenació del territori), aprovades el 
3 d�abril de 1999.

18. El PORN (Pla d�ordenació de recursos naturals de la península de Llevant) és vigent a la península de 
Llevant i no preveu nous urbanitzables a la vorera del mar (vegeu article 3, on es detalla l�àmbit 
d�aplicació).

Per tot això, el Ple de l�Ajuntament proposa adoptar els següents 

ACORDS

3. Comunicar al Govern de les Illes Balears i al Consell de Mallorca la voluntat de l�Ajuntament d�Artà 
perquè la zona del sector 5, desclassificada per les DOT, no torni a ser reclassificada com a urbanitzable. 

4. Trametre aquest acord al Molt Honorable President del Govern de les Illes Balears, a l�Honorable 



Presidenta del Consell de Mallorca i al director de Diario de Mallorca.�

El regidor del PP, Sr. Palmer, diu que el seu grup s�abstendrà en aquest punt de l�ordre del dia.

El regidor d�UM, Sr. Moll, considera correcte el creixement que preveuen les NS. No es pot aprovar un
creixement a primera línia. Diu que sí ha de créixer part d�aquest sector.

El portaveu d�EU/EV, Sr. Adrián, manifesta la seva conformitat.

Es vota l�assumpte i s�acorda, per 10 vots a favor (UIA, PSOE, UM i EU/EV) i 3 abstencions (PP):

1. Comunicar al Govern de les Illes Balears i al Consell de Mallorca la voluntat de l�Ajuntament d�Artà perquè 
la zona del sector 5, desclassificada per les DOT, no torni a ser reclassificada com a urbanitzable. 

2. Trametre aquest acord al Molt Honorable President del Govern de les Illes Balears, a l�Honorable 
Presidenta del Consell de Mallorca i al director de Diario de Mallorca.

6.  Expedient núm. 20/2003 de disciplina urbanística, obres sense llicència: proposta de demolició

La batlessa exposa que es tracta de l�expedient de demolició de l�expedient 20/2003, de conformitat amb el 
que disposa l�article 66.2 de la Llei 10/1990, de 23 d�octubre, de disciplina urbanística.

El 6 d�octubre es va formular la proposta de resolució per presentar, en el termini de 10 dies, les al·legacions 
que es creguessin oportunes contra l�ordre de demolició de les obres que s�havien duit a terme en el polígon 
11, parcel·la 76.

A data d�avui no s�ha presentat cap documentació al respecte.

Es proposa ordenar, d�acord amb el que estableixen els articles  67.1 i 68 de la Llei 10/1990, de 23 
d�octubre, de disciplina urbanística de la comunitat autònoma de les Illes Balears, la retirada i/o la demolició de 
les obres que s�han fet en el polígon 11, parcel·la 76, les quals consisteixen en l�ampliació d�una caseta que ja 
comptava amb expedient d�infracció urbanística i que s�ha fet sense la llicència municipal preceptiva. Per tot 
això, demolir/retirar l�edificació objecte de la infracció urbanística, la qual cosa s�ha de dur a terme d�acord 
amb l�informe dels serveis tècnics amb data de 19 de febrer de 2004, segons el qual �les obres objecte de 
demolició/retirada s�han de dur a terme en el termini de 30 dies, després d�haver presentat la sol·licitud de 
llicència de demolició/retirada corresponent, per a la qual cosa es concedeix el termini improrrogable de dos 
mesos, comptadors a partir de la notificació d�aquest acord..

El regidor del PP, Sr. Palmer, i el portaveu d�UM, Sr. Gili, es mantenen en el mateix criteri que en el plenari 
anterior.

El portaveu d�EU/EV, Sr. Adrián, diu que votarà a favor, perquè manté els criteris que sempre ha defensat.

Es vota l�assumpte i s�acorda, per 7 vots a favor (UIA, PSOE i EU/EV) i  6 abstencions (PP i UM):

9. Ordenar, d�acord amb el que estableixen els articles  67.1 i 68 de la Llei 10/1990, de 23 d�octubre, de 
disciplina urbanística de la comunitat autònoma de les Illes Balears, la retirada i/o la demolició de les obres 
que s�han fet en el polígon 11, parcel·la 76, les quals consisteixen en l�ampliació d�una caseta que ja 



comptava amb expedient d�infracció urbanística i que s�ha fet sense la llicència municipal preceptiva. Per 
tot això, demolir/retirar l�edificació objecte de la infracció urbanística, la qual cosa s�ha de dur a terme 
d�acord amb l�informe dels serveis tècnics amb data de 19 de febrer de 2004, segons el qual �les obres 
objecte de demolició/retirada s�han de dur a terme en el termini de 30 dies, després d�haver presentat la 
sol·licitud de llicència de demolició/retirada corresponent, per a la qual cosa es concedeix el termini 
improrrogable de dos mesos, comptadors a partir de la notificació d�aquest acord.

10. Advertir a la persona interessada que, d�acord amb el disposa l�article 67.1 de la Llei 10/1990, de 23 
d�octubre, de disciplina urbanística de les Illes Balears, incomplir l�ordre de demolició, de retirada o de 
reconstrucció, suposa que l�Ajuntament l�executi de manera subsidiària per impedir, definitivament, els 
usos que s�hi havien de dur a terme. En aquest cas, les despeses que s�originin aniran a càrrec de la 
persona interessada. 

11. Advertir a la persona interessada que, d�acord amb el que disposa l�article 68 de la Llei 10/1990, de 23 
d�octubre, de disciplina urbanística de les Illes Balears, si finalitza el termini determinat per l�Administració
perquè la persona interessada dugui a terme les actuacions de reposició de les coses al seu estat anterior a 
la comissió de la infracció, i aquestes no s�han duit a terme, l�Administració actuant optarà, en el termini 
màxim d�un mes, entre l�execució subsidiària o l�atorgament d�un nou termini per fer les actuacions 
necessàries per part de la persona inculpada. L�incompliment d�aquest nou termini se sancionarà amb la 
multa que correspongui a la infracció originària, imposada en el seu grau màxim, i a l�obertura del termini 
d�un mes perquè l�Administració opti per concedir un nou termini d�execució per a la persona interessada 
o per a l�execució subsidiària.

Les actuacions successives d�incompliment  es resoldran d�acord amb aquesta mateixa norma.

12. Notificar aquest acord a la persona interessada.

7. Aprovació, si s�escau, de la sol·licitud a la Demarcació de Costes d�un estudi per regenerar la 

platgeta de la Colònia de Sant Pere

La batlessa llegeix la sol·licitud que, copiada literalment, diu:

�A la cala de ca les Llisses es va crear, a principis de la dècada dels 80, la platgeta de la Colònia de Sant Pere, 
una platja artificial de cent metres de llargada i vint-i-cinc d�amplada que s�empra, bàsicament, per les famílies 
que estiuegen o viuen a la Colònia.

Des de sempre s�ha donat molt de valor a aquest espai de lleure comunitari que ofereix un bon servei a un 
indret cèntric i que, per tant, dissuadeix molta de gent d�anar a paratges més allunyats. De fet, si en el lloc de la 
platgeta hi hagués la platja �descarnada i negra, plena de còdols, de recuits que són han pres un color roig tan 
rabiós que fa mal de mirar...� no s�utilitzaria tant.

Després de vint-i-cinc anys d�ús i gaudi, la platgeta està fortament deteriorada. La zona, oberta al vent del 
nord, pateix uns greus temporals a l�hivern que han fet que els dos espigons construïts per tal de retenir i 
emmagatzemar l�arena estiguin pràcticament destruïts. Les pedres que s�empraren per fer els espigons s�han 
anat desprenent del cos central i s�han dipositat a l�arena (tant dins com fora de l�aigua), la qual cosa dificulta 
l�accés a l�aigua dels banyistes.



La sol·licitud que el Ple de l�Ajuntament adreça a  Demarcació de Costes és que es faci un estudi, tan aviat 
com sigui possible,  per tal de regenerar la platja de la Colònia de Sant Pere, ja que, a hores d�ara, fa un servei 
social important. L�Ajuntament és  conscient que hi ha noves tècniques sostenibles amb el medi ambient per 
dur a terme aquestes millores que proposa�.

A continuació, la batlessa diu que a la Comissió Informativa va llegir  l�opinió del GOB que, copiada 
literalment, diu:

�La regeneració artificial de platges amb aportació d�arenes és una metodologia no perdurable i amb un 
demostrat impacte ambiental negatiu, tant a les zones d�extracció com a les zones d�abocament. En el cas de 
platges creades artificialment, on no existeix dinàmica marina favorable a l�existència d�una platja, els resultats 
d�aquestes actuacions solen ésser especialment efímers.

Per això, davant la sol·licitud que es proposa formular, manifestam que:

a) A la justificació de la proposta es parla de la degradació dels espigons, però no de la pèrdua d�arena. En 
canvi, es demanda �un estudi per regenerar la platja�. Consideram que la solució al primer problema citat 
no implica la proposta d�actuació reclamada.

b) Quant a la rehabilitació dels espigons, tot i que desconeixem quins han estat i són els seus efectes sobre la 
dinàmica marina de la zona i quina és la seva aportació al problema de pèrdua d�arena de l�arenal de la 
Canova, consideram que la recol·locació de les pedres desplaçades no contribuirà a empitjorar la situació 
ambiental i millorarà l�estat de la zona. Així i tot, animam aquesta corporació a promoure la realització d�un 
estudi independent per tal de valorar els efectes de les infraestructures litorals de la zona (platja, port) 
sobre la dinàmica litoral de la platja de la Canova.

No consideram convenient la realització de cap actuació de regeneració artificial de la platja quan impliqui 
l�extracció d�arena de jaciments naturals, pels efectes ambientals que aquesta actuació genera en els fons 
marins.�

El regidor del PP, Sr. Palmer, i el portaveu d�UM, Sr. Gili, mostren la seva conformitat.

El portaveu d�EU/EV, Sr. Adrián, també mostra la seva conformitat. No obstant això, diu que no té molt clar
allò que es refereix a les tècniques sostenibles, ja que no es pot aplicar a les platges artificials. No està a favor 
de regenerar la platja extraient la sorra de jaciments o bancs de sorra d�altres llocs. Únicament estaria d�acord 
si la regeneració es fa bombejant la sorra que hi ha a pocs metres de la vorera de la platja. 

Quant als espigons, diu el portaveu esmentat, s�ha de tenir en compte que la construcció del port de la Colònia 
ha tengut alguna cosa a veure amb la pèrdua de la sorra de la platja. No està d�acord en fer créixer els 
espigons.

La batlessa diu que la Demarcació de Costes va comunicar que no es faria l�extracció d�àrids. Així mateix, diu 
la batlessa, en la tramitació de l�expedient del port de la Colònia, es va redactar un estudi d�impacte ambiental 
que es va aprovar per la Comissió Balear de Medi Ambient.

El portaveu d�EU/EV, Sr. Adrián, diu que, aquest estudi però, no preveia el retrocés que ha patit la platja de 
Sa Canova des de la construcció de l�espigó.



Es vota l�assumpte i s�acorda, per unanimitat:

1. Sol·licitar a la Demarcació de Costes que elabori un estudi per regenerar la platgeta de la Colònia de 
Sant Pere.

2. Trametre aquest acord a la Demarcació de Costes.

19. Aprovació, si s�escau, de l�informe sobre la documentació que integra el Pla territorial de 

M allorca (PTM )

La batlessa llegeix l�informe sobre la documentació que integra el Pla territorial de Mallorca (PTM) que, copiat 
literalment, diu:

�L�Ajuntament d�Artà, amb relació a l�àmbit de les seves competències, d�acord amb el que preveu l�article 
10.1.d) de la Llei 14/2000, de 21 de desembre, d�ordenació territorial, en referència a la documentació que 
integra el Pla territorial de Mallorca (PTM), aprovat inicialment pel Ple del Consell de Mallorca en la sessió de 
dia 1 de desembre de 2003, i vist el contingut documental del Pla, els plànols i les normes d�ordenació, i 
analitzat el seu contingut substantiu, format per determinacions dispositives, emet l�informe següent i expressa 
les consideracions següents respecte de les qüestions que incideixen més directament sobre el seu terme 
municipal.

INFORME

Norma 6. Creixement turístic, residencial o mixt (ED)

En el punt 1 d�aquesta norma es fixa la superfície màxima dels nous sòls urbans o urbanitzables, destinats a un 
ús residencial, turístic o mixt, que l�Ajuntament podrà classificar en el seu planejament en un termini de deu 
anys a partir de l�aprovació definitiva del PTM.

Per al municipi d�Artà s�assigna un creixement màxim de 10,22 Ha, a més de 0,10 Ha de creixement per sòl 
de reserva i de dotació per a actuacions en execució del Pla d�ordenació de l�oferta turística.

La superfície del creixement prevista en la revisió de les Normes subsidiàries (NS), aprovada inicialment i que 
ha acomplert el període d�informació pública, és al voltant del triple d�aquesta superfície, part de la qual està 
destinada a l�obtenció de sòl per a l�ús d�equipament comunitari, però en tot cas és superior a les assignades 
pel PTM, per la qual cosa s�ha de sol·licitar que s�incrementi la superfície de creixement assignat, inicialment, 
en el Pla. 

Norma 7. Ubicació del creixement i intensitat d�ús residencial, turístic o mixt (ED)

En els plànols del PTM s�assenyalen les àrees de transició de creixement, que són els terrenys on el 
planejament municipal pot classificar nou sòl urbà o urbanitzable. Aquestes àrees no coincideixen amb les 
previstes per l�Ajuntament a la revisió de les NS. En els plànols que acompanyen aquest informe municipal 
s�assenyalen les àrees que, almenys, s�haurien de preveure en el PTM com a àrea de transició de futur 
creixement urbà (AT-C).

Norma 10. Delimitació del sòl urbà (ED)



En el punt 1, apartat c.2, paràgraf 2n.b, d�aquesta norma es diu que �els sistemes generals seran límits que la 
delimitació no podrà ultrapassar�. És necessari aclarir el significat d�aquesta condició. Si qualsevol sistema 
general (de vegades, no és clara la distinció entre sistemes generals i sistemes locals), sigui viari, d�equipament 
comunitari, d�espais lliures públics, etc., és una barrera que impedeix poder delimitar sòl urbà més enllà 
d�aquests equipaments, es pot donar, fins i tot, el cas d�impedir possibles creixements dels mateixos sistemes 
generals que resultin necessaris per a la col·lectivitat. 

Norma 14. Delimitació gràfica de les categories de sòl rústic (AP)

En el plànol 1 del PTM es delimiten gràficament les diferents categories de sòl rústic descrites a la Llei 6/1999, 
de directrius d�ordenació territorial de les Illes Balears (DOT). En el mateix plànol, també hi ha delimitat, i així 
s�hi expressa, l�àmbit del Pla d�ordenació dels recursos naturals de la península de Llevant (PORN) vigent.

El PTM atorga la categoria d�àrea natural d�especial interès d�alt nivell de protecció (AANP) a gran part del 
terme municipal i, concretament, a tot l�àmbit de les àrees regulades pel PORN, la qual cosa pot donar a 
entendre que seria d�aplicació el règim d�usos i activitats fixats per les AANP a la norma 26 i a la matriu 
d�ordenació del sòl rústic, i que no coincideix amb el que disposa el PORN per a les seves diferents àrees.

Aquesta és una qüestió important que s�ha de reparar, ja que el PTM no pot alterar les determinacions del 
PORN, pel que s�exposa a continuació. 

El PORN de la península de Llevant, en el seu article 5.2, i en relació als instruments d�ordenació territorial, 
urbanístics i de planificació sectorial, determina que els seus efectes, com no podia ser d�altra manera, són els 
que preveu l�article 5 de la Llei 4/1989, de 27 de març, de conservació dels espais naturals i de la flora i la 
fauna silvestres, en el qual es diu literalment:

1. Els efectes dels plans d�ordenació dels recursos naturals han de tenir l�abast que estableixin les 

seves pròpies normes d�aplicació. 

2. Els plans d�ordenació dels recursos naturals a què es refereix l�article anterior han de ser 

obligatoris i executius en les matèries que regula aquesta llei, i les seves disposicions han de 

constituir un límit per a qualsevol altre instrument d�ordenació territorial o física, les

determinacions de les quals no poden alterar o modificar les disposicions esmentades. Els 

instruments d�ordenació territorial o física existents que resulten contradictoris amb els plans 

d�ordenació dels recursos naturals s�han d�adaptar a aquests. Mentrestant aquesta adaptació 

no tengui lloc, les determinacions dels plans d�ordenació dels recursos naturals s�han d�aplicar, 

en tot cas, prevalent sobre els instruments d�ordenació territorial o física existents. 

3. Així mateix, els plans esmentats han de tenir un caràcter indicatiu respecte de qualsevol altra 

actuació, pla o programa sectorial, i les seves determinacions s�han d�aplicar subsidiàriament, 

sense perjudici del que estableix l�apartat anterior. 

Aquest és un cas en què hi ha una coincidència clara entre la legalitat i el sentit comú, i així queda palès si 
s�apliquen les disposicions d�aquest article de la Llei 4/1989 al PTM. L�àmbit del PTM s�estén a la totalitat de 
l�illa de Mallorca i, per la seva mateixa naturalesa, té moltes menys possibilitats d�estudiar detalladament i de 
definir determinades qüestions, a l�inrevés d�un pla tant específic i detallat com és el PORN, que en el seu 
article 2 fixa com a objecte del Pla el següent: 

Els objectius fonamentals d�aquest Pla són:



a) Identificar dins l�àmbit afectat les àrees que tenen uns valors ambientals més rellevants, ecològics, 

paisatgístics i etnològics. Entre d�altres:

· Possibilitar la conservació dels valors naturals i, si n�és el cas, la seva restauració i millora, 

incloses les espècies i les comunitats biològiques pròpies, els processos ecològics i la qualitat 

paisatgística, i també les manifestacions etnològiques i culturals que s�hi implantin. 

· Afavorir la millora i el desenvolupament de les activitats econòmiques compatibles amb la 

conservació descrita, sobretot les de tipus agrícola i ramader, i les de comercialització dels béns 

que aquestes produeixin. 

· Afavorir els usos turístics, de lleure, culturals i científics relacionats amb aquest espai, sempre 

que siguin compatibles amb els apartats anteriors.

I, per una altra banda, l�article 5 determina que els efectes del Pla són:

1. Les disposicions d�aquest PORN són vinculants per elaborar el Pla rector d�ús i gestió (PRUG) 

corresponent i els altres instruments que se�n derivin per desplegar i executar les seves 

previsions.

2. En relació amb els instruments d�ordenació territorial, urbanístics i de planificació sectorial, els 

efectes del PORN són els que preveu l�article 5 de la Llei 4/1989, de 27 de març, de conservació 

dels espais naturals i de la flora i fauna silvestres. 

Norma 15. Règim d�usos (AP)

El punt 4.1 d�aquesta norma tracta de les activitats extractives. El primer paràgraf es refereix a les àrees 
naturals d�especial interès d�alt nivell de protecció (AANP) i a les àrees de transició (AT), en les quals es 
prohibeix, sense excepcions, aquest ús.

En el segon paràgraf també es prohibeix aquest ús a les àrees naturals d�especial interès (ANEI) i a les àrees 
rurals d�interès paisatgístic (ARIP), però amb l�excepció que es tracti de pedreres ja existents a l�entrada 

en vigor d�aquest Pla i que estiguin autoritzades o s�autoritzin segons el Pla director sectorial. Significa 
això que es donarà un fet contradictori, és a dir, que hi haurà autoritzacions actualment ja concedides i vigents, i 
que, fins i tot, se n�autoritzaran legalment en un futur, i no es podrà dur a terme l�explotació per estar prohibit 
l�ús extractiu pel qual tenguin l�autorització? 

I, per últim, en el tercer paràgraf es manté la prohibició d�aquest ús a la resta d�àrees del sòl rústic, a les àrees 
de prevencions de riscos (APR), a les àrees de protecció territorial (APT), a les àrees d�interès agrari (AIA), 
al sòl rústic de règim general forestal (SRG-F) i al sòl rústic de règim general (SRG), també amb l�excepció 
que estiguin ja autoritzades o s�autoritzin segons el Pla director sectorial. En aquestes àrees no es posa la 
condició de la seva existència prèvia, a diferència del que s�expressa en el segon paràgraf.

És important confirmar i aclarir si és correcta aquesta interpretació, analitzar els efectes que pot provocar el 
que determina el segon paràgraf i, si escau, reconsiderar la qüestió expressada.

El punt 4.3. tracta de l�ús d�habitatge unifamiliar aïllat. En els apartats 4, 5 i 6 d�aquest punt es fixen les 
condicions per poder admetre l�ús d�habitatge en relació a la data en què es va constituir la parcel·la que es 
tracta com a finca independent. 



La redacció d�aquests apartats en el seu conjunt podria millorar-se per aconseguir una millor i més fàcil 
comprensió.

Una proposta per substituir els tres apartats pot ser la següent:

Que la parcel·la acompleixi amb alguna de les següents condicions d�antiguitat com a finca

independent, la qual cosa ha de constar en document públic:

- Que la parcel·la on es vulgui implantar l�ús d�habitatge unifamiliar procedeixi d�una divisió, 

segregació o fragmentació practicada abans de dia 17 de juliol de 1997.

- Que, si procedeix d�una divisió, segregació o fragmentació practicada entre el 17 de juliol de 1997 i 

el 13 de juliol de 1999, no n�hagin resultat, simultàniament o successivament, més de cinc unitats 

registrals independents a més de la finca matriu, a no ser que s�hagin reagrupat per davall d�aquest 

límit o que es tracti d�actuacions emparades en el punt b de l�apartat següent.

- Que, si procedeix d�una divisió, segregació o fragmentació practicada després de dia 13 de juliol de 

1999, hagi estat o sigui per alguna de les causes següents:

a. Com a conseqüència de l�execució de determinacions del planejament o d�infraestructures 

públiques.

b. En virtut de donació de pares a fills, o a fills de fills premorts, o per causa d� herència entre 

pares i fills, inclosa la substitució pel cas de premoriència i la successió per dret de

representació, amb la limitació, en ambdós supòsits, a un màxim d�una parcel·la per fill i un sol 

cop, per la qual cosa no serà d�aplicació a les noves fragmentacions que es puguin fer de les 

parcel·les resultants d�aquesta primera. 

Norma 19. Delimitació d�àmbits de planejament coherent supramunicipal (ED)

En general, sobre aquesta norma s�ha de fer menció a la complexitat aparent de la seva formulació.

Però, de forma concreta, s�haurien de redactar de manera més clara els punts 4 i 5, i aclarir, sobretot, el 
significat de l�expressió el percentatge d�aquesta superfície que tengui una protecció de parcel·la mínima 

de més de 30.000 m2. Es refereix a les àrees per a les quals la normativa fixa una superfície de parcel·la 
mínima superior a 30.000 m2 per poder ser edificable? Es refereix a qualsevol ús que tengui l�edificació? Per
què no es posa la condició que la parcel·la tengui, almenys, 30.000 m2 en lloc que hagi de ser major de 30.000 
m2? Perquè, en lloc de fixar la xifra de 30.000 m2, no es fixa la de 28.000 m2, més d�acord amb les unitats 
agràries pròpies de l�illa i xifra fixada per a les àrees d�interès agrari (AIA) pel mateix PTM a la seva norma 
15a, punt 4.3? Com és possible calcular els percentatges que obliga la norma quan a les Normes subsidiàries 
vigents a Artà, igual que a moltes d�altres normatives municipals, en gran part del territori, la superfície mínima 
per poder edificar depèn de la data de segregació de la parcel·la en qüestió?

Norma 32. M esures bioclimàtiques en l�edificació (EI)

El primer paràgraf del punt 1 d�aquesta norma amb categoria expressiva de directrius (EI) diu literalment: Per

tal de millorar el medi ambient, els ajuntaments, en redactar o revisar el seu planejament general, 

regularan mediambientalment les noves edificacions, els canvis d�ús i les reformes integrals de les 

edificacions i construccions existents, d�acord amb els criteris orientatius i les recomanacions següents.

És a dir, la norma fixa uns criteris orientatius i unes recomanacions d�acord amb la seva categoria expressiva de 
directrius (EI). Ha de quedar clar que no són criteris d�acompliment obligat, malgrat que s�utilitzi el temps 
verbal regularan. L�experiència recomana evitar que es puguin crear conflictes en la interpretació de la norma.



I a continuació segueixen uns apartats referents al disseny dels edificis, a les instal·lacions energètiques, a les 
instal·lacions de fontaneria i sanejament i, per últim, a la urbanització de les parcel·les, tots ells per tant amb 
caràcter de recomanació.

Norma 33. Contaminació lumínica (EI)

De manera similar al que s�ha dit en referència a la norma 32 anterior, el primer paràgraf del punt 1 d�aquesta 
norma diu: Com a mesures contra la contaminació lumínica, s�estableixen les recomanacions següents 

per al planejament i les ordenances municipals. També, com a la norma 32, es dóna la categoria de 
recomanació a les referències que a continuació es fan en els apartats a, b i en el punt 1 de l�apartat c sobre 
l�enllumenat ornamental, els projectes d�urbanització i de dotació de serveis i lluminàries, respectivament.

Però en el punt 2 de l�apartat c esmentat abans s�introdueixen una sèrie de determinacions amb caràcter 
d�obligació, referides també al tipus i a la forma de les lluminàries, per la qual cosa és d�aplicació el comentari 
que s�ha fet respecte de la norma 32.

De tot el que s�ha dit, pel que fa a les qüestions específiques del terme municipal d�Artà, el PTM hauria de tenir 
en compte els punts següents:

1. Permetre una major superfície de creixement per a nou sòl urbà o urbanitzable destinat a ús residencial, 
turístic o mixt, i que hauria de ser d�unes 25 Ha.

2. Qualificar com a àrees de transició de creixement (AT-C) les que s�assenyalen en el plànol que 
acompanya aquest informe

3. Respectar en la seva integritat la zonificació i les determinacions del Pla d�ordenació de recursos naturals 
de la península de llevant (PORN) vigent.

Per tant, se sol·licita mantenir un contacte directe entre el Consell de Mallorca i l�Ajuntament d�Artà per 
intercanviar la informació necessària per aconseguir un planejament territorial i urbanístic òptim des del punt de
vista ambiental i social.�

El regidor del PP, Sr. Palmer, exposa que, a pesar de les contradiccions que ha dit l�Equip de Govern en la 
primera moció de l�ordre del dia, també considera que el nostre poble ha de créixer. Així mateix,  diu que és 
necessari incloure un quart punt en el qual l�Ajuntament digui per on ha de créixer el poble.

La batlessa creu que allò que diu el regidor del PP queda clar en aquest informe. El PTM no és un instrument 
tan precís, per això el Consell de Mallorca demana aquest informe.

El regidor d�UM, Sr. Moll, diu que el seu grup votarà a favor d�aquest informe. Considera que el PTM és un 
instrument molt complex i que, per això, s�han de presentar al·legacions i s�ha de consultar els ajuntaments.

El portaveu d�EU/EV, Sr. Adrián, exposa que, de tot aquest informe, el que s�aprova aquí és el creixement. És 
paradoxal, diu el portaveu esmentat, que el PP i UM votin a favor d�un informe en el qual es parla a favor del 
PORN. I que també és paradoxal que ell voti en contra d�un informe en el qual es parla a favor del PORN, ja 
que l�única cosa important de l�informe és el creixement.

Es vota l�assumpte i s�acorda, per 12 vots a favor (UIA, PSOE, PP i UM) i 1 vot en contra (EU/EV):



1. Aprovar l�informe sobre la documentació que integra el Pla territorial de Mallorca (PTM), segons el qual:

L�Ajuntament d�Artà, amb relació a l�àmbit de les seves competències, d�acord amb el que preveu l�article 
10.1.d) de la Llei 14/2000, de 21 de desembre, d�ordenació territorial, en referència a la documentació que 
integra el Pla territorial de Mallorca (PTM), aprovat inicialment pel Ple del Consell de Mallorca en la sessió de 
dia 1 de desembre de 2003, i vist el contingut documental del Pla, els plànols i les normes d�ordenació, i 
analitzat el seu contingut substantiu, format per determinacions dispositives, emet l�informe següent i expressa 
les consideracions següents respecte de les qüestions que incideixen més directament sobre el seu terme 
municipal.

INFORME

Norma 6. Creixement turístic, residencial o mixt (ED)

En el punt 1 d�aquesta norma es fixa la superfície màxima dels nous sòls urbans o urbanitzables, destinats a un 
ús residencial, turístic o mixt, que l�Ajuntament podrà classificar en el seu planejament en un termini de deu 
anys a partir de l�aprovació definitiva del PTM.

Per al municipi d�Artà s�assigna un creixement màxim de 10,22 Ha, a més de 0,10 Ha de creixement per sòl 
de reserva i de dotació per a actuacions en execució del Pla d�ordenació de l�oferta turística.

La superfície del creixement prevista en la revisió de les Normes subsidiàries (NS), aprovada inicialment i que 
ha acomplert el període d�informació pública, és al voltant del triple d�aquesta superfície, part de la qual està 
destinada a l�obtenció de sòl per a l�ús d�equipament comunitari, però en tot cas és superior a les assignades 
pel PTM, per la qual cosa s�ha de sol·licitar que s�incrementi la superfície de creixement assignat, inicialment, 
en el Pla. 

Norma 7. Ubicació del creixement i intensitat d�ús residencial, turístic o mixt (ED)

En els plànols del PTM s�assenyalen les àrees de transició de creixement, que són els terrenys on el 
planejament municipal pot classificar nou sòl urbà o urbanitzable. Aquestes àrees no coincideixen amb les 
previstes per l�Ajuntament a la revisió de les NS. En els plànols que acompanyen aquest informe municipal 
s�assenyalen les àrees que, almenys, s�haurien de preveure en el PTM com a àrea de transició de futur 
creixement urbà (AT-C).

Norma 10. Delimitació del sòl urbà (ED)

En el punt 1, apartat c.2, paràgraf 2n.b, d�aquesta norma es diu que �els sistemes generals seran límits que la 
delimitació no podrà ultrapassar�. És necessari aclarir el significat d�aquesta condició. Si qualsevol sistema 
general (de vegades, no és clara la distinció entre sistemes generals i sistemes locals), sigui viari, d�equipament 
comunitari, d�espais lliures públics, etc., és una barrera que impedeix poder delimitar sòl urbà més enllà 
d�aquests equipaments, es pot donar, fins i tot, el cas d�impedir possibles creixements dels mateixos sistemes 
generals que resultin necessaris per a la col·lectivitat. 

Norma 14. Delimitació gràfica de les categories de sòl rústic (AP)



En el plànol 1 del PTM es delimiten gràficament les diferents categories de sòl rústic descrites a la Llei 6/1999, 
de directrius d�ordenació territorial de les Illes Balears (DOT). En el mateix plànol, també hi ha delimitat, i així 
s�hi expressa, l�àmbit del Pla d�ordenació dels recursos naturals de la península de Llevant (PORN) vigent.

El PTM atorga la categoria d�àrea natural d�especial interès d�alt nivell de protecció (AANP) a gran part del 
terme municipal i, concretament, a tot l�àmbit de les àrees regulades pel PORN, la qual cosa pot donar a 
entendre que seria d�aplicació el règim d�usos i activitats fixats per les AANP a la norma 26 i a la matriu 
d�ordenació del sòl rústic, i que no coincideix amb el que disposa el PORN per a les seves diferents àrees.

Aquesta és una qüestió important que s�ha de reparar, ja que el PTM no pot alterar les determinacions del 
PORN, pel que s�exposa a continuació. 

El PORN de la península de Llevant, en el seu article 5.2, i en relació als instruments d�ordenació territorial, 
urbanístics i de planificació sectorial, determina que els seus efectes, com no podia ser d�altra manera, són els 
que preveu l�article 5 de la Llei 4/1989, de 27 de març, de conservació dels espais naturals i de la flora i la 
fauna silvestres, en el qual es diu literalment:

1. Els efectes dels plans d�ordenació dels recursos naturals han de tenir l�abast que estableixin les 

seves pròpies normes d�aplicació. 

2. Els plans d�ordenació dels recursos naturals a què es refereix l�article anterior han de ser 

obligatoris i executius en les matèries que regula aquesta llei, i les seves disposicions han de

constituir un límit per a qualsevol altre instrument d�ordenació territorial o física, les

determinacions de les quals no poden alterar o modificar les disposicions esmentades. Els 

instruments d�ordenació territorial o física existents que resulten contradictoris amb els plans 

d�ordenació dels recursos naturals s�han d�adaptar a aquests. Mentrestant aquesta adaptació 

no tengui lloc, les determinacions dels plans d�ordenació dels recursos naturals s�han d�aplicar, 

en tot cas, prevalent sobre els instruments d�ordenació territorial o física existents. 

3. Així mateix, els plans esmentats han de tenir un caràcter indicatiu respecte de qualsevol altra 

actuació, pla o programa sectorial, i les seves determinacions s�han d�aplicar subsidiàriament, 

sense perjudici del que estableix l�apartat anterior. 

Aquest és un cas en què hi ha una coincidència clara entre la legalitat i el sentit comú, i així queda palès si 
s�apliquen les disposicions d�aquest article de la Llei 4/1989 al PTM. L�àmbit del PTM s�estén a la totalitat de 
l�illa de Mallorca i, per la seva mateixa naturalesa, té moltes menys possibilitats d�estudiar detalladament i de 
definir determinades qüestions, a l�inrevés d�un pla tant específic i detallat com és el PORN, que en el seu 
article 2 fixa com a objecte del Pla el següent: 

Els objectius fonamentals d�aquest Pla són:

a) Identificar dins l�àmbit afectat les àrees que tenen uns valors ambientals més rellevants, ecològics, 

paisatgístics i etnològics. Entre d�altres:

· Possibilitar la conservació dels valors naturals i, si n�és el cas, la seva restauració i millora, 

incloses les espècies i les comunitats biològiques pròpies, els processos ecològics i la qualitat 

paisatgística, i també les manifestacions etnològiques i culturals que s�hi implantin. 

· Afavorir la millora i el desenvolupament de les activitats econòmiques compatibles amb la 

conservació descrita, sobretot les de tipus agrícola i ramader, i les de comercialització dels béns 

que aquestes produeixin. 

· Afavorir els usos turístics, de lleure, culturals i científics relacionats amb aquest espai, sempre 



que siguin compatibles amb els apartats anteriors. 

I, per una altra banda, l�article 5 determina que els efectes del Pla són:

1. Les disposicions d�aquest PORN són vinculants per elaborar el Pla rector d�ús i gestió (PRUG) 

corresponent i els altres instruments que se�n derivin per desplegar i executar les seves previsions. 

2. En relació amb els instruments d�ordenació territorial, urbanístics i de planificació sectorial, els 

efectes del PORN són els que preveu l�article 5 de la Llei 4/1989, de 27 de març, de conservació dels 

espais naturals i de la flora i fauna silvestres. 

Norma 15. Règim d�usos (AP)

El punt 4.1 d�aquesta norma tracta de les activitats extractives. El primer paràgraf es refereix a les àrees 
naturals d�especial interès d�alt nivell de protecció (AANP) i a les àrees de transició (AT), en les quals es 
prohibeix, sense excepcions, aquest ús.

En el segon paràgraf també es prohibeix aquest ús a les àrees naturals d�especial interès (ANEI) i a les àrees 
rurals d�interès paisatgístic (ARIP), però amb l�excepció que es tracti de pedreres ja existents a l�entrada 

en vigor d�aquest Pla i que estiguin autoritzades o s�autoritzin segons el Pla director sectorial. Significa 
això que es donarà un fet contradictori, és a dir, que hi haurà autoritzacions actualment ja concedides i vigents, i 
que, fins i tot, se n�autoritzaran legalment en un futur, i no es podrà dur a terme l�explotació per estar prohibit 
l�ús extractiu pel qual tenguin l�autorització?

I, per últim, en el tercer paràgraf es manté la prohibició d�aquest ús a la resta d�àrees del sòl rústic, a les àrees 
de prevencions de riscos (APR), a les àrees de protecció territorial (APT), a les àrees d�interès agrari (AIA), 
al sòl rústic de règim general forestal (SRG-F) i al sòl rústic de règim general (SRG), també amb l�excepció 
que estiguin ja autoritzades o s�autoritzin segons el Pla director sectorial. En aquestes àrees no es posa la 
condició de la seva existència prèvia, a diferència del que s�expressa en el segon paràgraf.

És important confirmar i aclarir si és correcta aquesta interpretació, analitzar els efectes que pot provocar el 
que determina el segon paràgraf i, si escau, reconsiderar la qüestió expressada.

El punt 4.3. tracta de l�ús d�habitatge unifamiliar aïllat. En els apartats 4, 5 i 6 d�aquest punt es fixen les 
condicions per poder admetre l�ús d�habitatge en relació a la data en què es va constituir la parcel·la que es 
tracta com a finca independent. 

La redacció d�aquests apartats en el seu conjunt podria millorar-se per aconseguir una millor i més fàcil 
comprensió.

Una proposta per substituir els tres apartats pot ser la següent:

Que la parcel·la acompleixi amb alguna de les següents condicions d�antiguitat com a finca

independent, la qual cosa ha de constar en document públic:

- Que la parcel·la on es vulgui implantar l�ús d�habitatge unifamiliar procedeixi d�una divisió, 

segregació o fragmentació practicada abans de dia 17 de juliol de 1997.

- Que, si procedeix d�una divisió, segregació o fragmentació practicada entre el 17 de juliol de 1997 i 

el 13 de juliol de 1999, no n�hagin resultat, simultàniament o successivament, més de cinc unitats 



registrals independents a més de la finca matriu, a no ser que s�hagin reagrupat per davall d�aquest 

límit o que es tracti d�actuacions emparades en el punt b de l�apartat següent.

- Que, si procedeix d�una divisió, segregació o fragmentació practicada després de dia 13 de juliol de 

1999, hagi estat o sigui per alguna de les causes següents:

b. Com a conseqüència de l�execució de determinacions del planejament o d�infraestructures 

públiques.

b. En virtut de donació de pares a fills, o a fills de fills premorts, o per causa d� herència entre 

pares i fills, inclosa la substitució pel cas de premoriència i la successió per dret de 

representació, amb la limitació, en ambdós supòsits, a un màxim d�una parcel·la per fill i un sol 

cop, per la qual cosa no serà d�aplicació a les noves fragmentacions que es puguin fer de les 

parcel·les resultants d�aquesta primera. 

Norma 19. Delimitació d�àmbits de planejament coherent supramunicipal (ED)

En general, sobre aquesta norma s�ha de fer menció a la complexitat aparent de la seva formulació.

Però, de forma concreta, s�haurien de redactar de manera més clara els punts 4 i 5, i aclarir, sobretot, el 
significat de l�expressió el percentatge d�aquesta superfície que tengui una protecció de parcel·la mínima 

de més de 30.000 m2. Es refereix a les àrees per a les quals la normativa fixa una superfície de parcel·la
mínima superior a 30.000 m2 per poder ser edificable? Es refereix a qualsevol ús que tengui l�edificació? Per 
què no es posa la condició que la parcel·la tengui, almenys, 30.000 m2 en lloc que hagi de ser major de 30.000 
m2? Perquè, en lloc de fixar la xifra de 30.000 m2, no es fixa la de 28.000 m2, més d�acord amb les unitats 
agràries pròpies de l�illa i xifra fixada per a les àrees d�interès agrari (AIA) pel mateix PTM a la seva norma 
15a, punt 4.3? Com és possible calcular els percentatges que obliga la norma quan a les Normes subsidiàries 
vigents a Artà, igual que a moltes d�altres normatives municipals, en gran part del territori, la superfície mínima 
per poder edificar depèn de la data de segregació de la parcel·la en qüestió?

Norma 32. M esures bioclimàtiques en l�edificació (EI)

El primer paràgraf del punt 1 d�aquesta norma amb categoria expressiva de directrius (EI) diu literalment: Per

tal de millorar el medi ambient, els ajuntaments, en redactar o revisar el seu planejament general, 

regularanmediambientalment les noves edificacions, els canvis d�ús i les reformes integrals de les 

edificacions i construccions existents, d�acord amb els criteris orientatius i les recomanacions següents.

És a dir, la norma fixa uns criteris orientatius i unes recomanacions d�acord amb la seva categoria expressiva de 
directrius (EI). Ha de quedar clar que no són criteris d�acompliment obligat, malgrat que s�utilitzi el temps 
verbal regularan. L�experiència recomana evitar que es puguin crear conflictes en la interpretació de la norma.

I a continuació segueixen uns apartats referents al disseny dels edificis, a les instal·lacions energètiques, a les 
instal·lacions de fontaneria i sanejament i, per últim, a la urbanització de les parcel·les, tots ells per tant amb 
caràcter de recomanació.

Norma 33. Contaminació lumínica (EI)

De manera similar al que s�ha dit en referència a la norma 32 anterior, el primer paràgraf del punt 1 d�aquesta 
norma diu: Com a mesures contra la contaminació lumínica, s�estableixen les recomanacions següents 

per al planejament i les ordenances municipals. També, com a la norma 32, es dóna la categoria de 
recomanació a les referències que a continuació es fan en els apartats a, b i en el punt 1 de l�apartat c sobre 
l�enllumenat ornamental, els projectes d�urbanització i de dotació de serveis i lluminàries, respectivament.



Però en el punt 2 de l�apartat c esmentat abans s�introdueixen una sèrie de determinacions amb caràcter 
d�obligació, referides també al tipus i a la forma de les lluminàries, per la qual cosa és d�aplicació el comentari 
que s�ha fet respecte de la norma 32.

De tot el que s�ha dit, pel que fa a les qüestions específiques del terme municipal d�Artà, el PTM hauria de tenir 
en compte els punts següents:

1. Permetre una major superfície de creixement per a nou sòl urbà o urbanitzable destinat a ús residencial, 
turístic o mixt, i que hauria de ser d�unes 25 Ha.
2. Qualificar com a àrees de transició de creixement (AT-C) les que s�assenyalen en el plànol que acompanya 
aquest informe
3. Respectar en la seva integritat la zonificació i les determinacions del Pla d�ordenació de recursos naturals de 
la península de llevant (PORN) vigent.

Per tant, se sol·licita mantenir un contacte directe entre el Consell de Mallorca i l�Ajuntament d�Artà per 
intercanviar la informació necessària per aconseguir un planejament territorial i urbanístic òptim des del punt de 
vista ambiental i social.

I a continuació segueixen uns apartats referents al disseny dels edificis, a les instal·lacions energètiques, a les 
instal·lacions de fontaneria i sanejament i, per últim, a la urbanització de les parcel·les, tots ells per tant amb 
caràcter de recomanació.

Norma 33. Contaminació lumínica (EI)

De manera similar al que s�ha dit en referència a la norma 32 anterior, el primer paràgraf del punt 1 d�aquesta 
norma diu: Com a mesures contra la contaminació lumínica, s�estableixen les recomanacions següents 

per al planejament i les ordenances municipals. També, com a la norma 32, es dóna la categoria de 
recomanació a les referències que a continuació es fan en els apartats a, b i en el punt 1 de l�apartat c sobre 
l�enllumenat ornamental, els projectes d�urbanització i de dotació de serveis i lluminàries, respectivament.

Però en el punt 2 de l�apartat c esmentat abans s�introdueixen una sèrie de determinacions amb caràcter 
d�obligació, referides també al tipus i a la forma de les lluminàries, per la qual cosa és d�aplicació el comentari 
que s�ha fet respecte de la norma 32.

De tot el que s�ha dit, pel que fa a les qüestions específiques del terme municipal d�Artà, el PTM hauria de tenir 
en compte els punts següents:

4. Permetre una major superfície de creixement per a nou sòl urbà o urbanitzable destinat a ús residencial, 
turístic o mixt, i que hauria de ser d�unes 25 Ha.

5. Qualificar com a àrees de transició de creixement (AT-C) les que s�assenyalen en el plànol que 
acompanya aquest informe

6. Respectar en la seva integritat la zonificació i les determinacions del Pla d�ordenació de recursos naturals 
de la península de llevant (PORN) vigent.

Per tant, se sol·licita mantenir un contacte directe entre el Consell de Mallorca i l�Ajuntament d�Artà per 
intercanviar la informació necessària per aconseguir un planejament territorial i urbanístic òptim des del punt de 
vista ambiental i social.



2. Trametre aquest acord al Consell de Mallorca.

20. Aprovació, si s�escau, de la moció per manifestar la voluntat de reparar les deficiències de la 

ponència tècnica dels valors cadastrals

La batlessa llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

�EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Atès que, durant el mes de febrer, s�han lliurat als propietaris les notificacions de valors derivades del 
procediment de valoració col·lectiva de caràcter general realitzat per l�Oficina del Cadastre, sense que 
l�Ajuntament hi hagi pogut intervenir ni disposar de temps ni d�ocasió per proposar una correcció de la revisió 
que s�ha fet.

Atès que la meitat d�aquestes notificacions (tres mil) les ha hagut de realitzar l�Ajuntament d�acord amb el 
procediment regulat en l�article 11.2 de la Llei 48/2002, del cadastre immobiliari, que estableix el doble intent 
de notificació quan aquesta no pot ser lliurada a l�interessat per causes no imputables a l�Administració.

Atès que, amb la revisió, s�han fet visibles les incongruències que es desprenen d�una revisió que només és 
sobre valors, sense revisar ni corregir les deficiències d�inscripció ni actualitzar els canvis que s�han produït des 
de 1993. Atès que això fa que es generalitzin i que se�ls doni una validesa de deu anys més a moltes situacions
d�injustícia social. Atès que el que era d�esperar era una doble tasca: fixar, en primer lloc, uns mòduls realistes; 
i, en segon lloc, dur a terme una veritable revisió per assegurar, per una banda, la correcta inscripció de tots els 
titulars sotmesos a l�impost, i, per una altra banda, que hi figurin amb les seves proporcions reals i justes. 

Atès, també, que la Comissió Superior de Coordinació Immobiliària d�Urbana ha atorgat, de forma sorprenent 
i inexplicable, uns valors tan alts als immobles del terme municipal d�Artà que repercutiran de manera 
exagerada i abusiva sobre l�economia dels ciutadans, més enllà d�una raonable i realista actualització. Atès que 
el mòdul que assigna de sòl a Artà és del 340,77 que contrasta, sensiblement, amb el de 247,02 atorgat a 
Ferreries, Inca, Es Mercadal, Es Migjorn Gran i Sant Josep (els altres municipis balears que s�han vist afectats 
per procediments de valoració col·lectiva general a l�any 2003, i que per això podien servir de referència). 

Atès que les dimensions d�aquesta valoració sembla que no han estat calibrades de la manera corresponent per 
la majoria de la població afectada, i que és a l�Ajuntament a qui correspon prendre amb urgència les mesures 
adequades per corregir una operació tan mal feta. Per una part, l�increment anual, tolerable en la primera 
quota, ara ja inevitable, arriba a ser, al cap dels deu anys de vigència de la valoració, socialment inacceptable: 
podria donar-se el cas que un propietari hagués de vendre la propietat per pagar-ne l�impost. I, per una altra 
part, té repercussions col·laterals que no tothom ha advertit, com per exemple, sobre els imposts de 
transmissions o sobre la declaració de patrimoni.

Atès que amb aquesta revisió, que s�ha de fer cada 10 anys, resulta que han de ser els particulars els que es 
veuen obligats a presentar certificats de les superfícies reals de solar i  construïdes, perquè hi ha molts 
d�immobles que se�ls ha assignat més metres quadrats construïts dels que realment hi ha. 

Atès que l�Oficina del Cadastre ha donat de termini fins a final de mes de febrer per presentar aquests 
certificats.

Atès que aquesta operació suposa, en realitat, una perversió del principi d�adequació fiscal al valor real del bé 



sotmès a impost, camuflat en una operació falsament presentada com a de reducció d�imposts.

Per tot això, el Ple de l�Ajuntament pren els següents 

ACORDS

L�Ajuntament pren el compromís, de cara a l�elaboració de les ordenances de 2005 i dels anys següents, de 
regular el tipus a aplicar a l�impost de béns immobles. L�objectiu serà que les quotes resultants d�aplicar el 
valor cadastral amb l�increment anual que fixa la llei tenguin un import raonable i sostenible per als ciutadans 
afectats. Tot això en un marc de justícia distributiva que afecti tots els qui n�han de ser subjectes passius i en la 
mesura real que els correspon.

L�Ajuntament pren l�acord de revisar el cadastre, mitjançant la contractació d�una persona, perquè no es 
mantenguin per més temps les situacions d�injustícia que es produeixen en l�actualitat. Aquesta revisió es faria, 
bàsicament, per actualitzar adequadament les altes, les modificacions i les baixes del cadastre i l�exactitud de 
les unitats que serveixen de base al càlcul de les quotes.

L�Ajuntament pren l�acord que siguin els seus tècnics els que certifiquin els errors que s�hagin pogut produir en 
les notificacions. 

Instar la Direcció del Cadastre de Palma a prorrogar fins a final de març el termini d�admissió de reclamacions 
per assegurar que els ciutadans tenguin temps suficient per informar-se adequadament dels seus casos 
particulars i, si ho creuen necessari, per presentar en la forma corresponent les reclamacions de defensa justa 
dels seus interessos. 

Trametre aquest darrer acord al ministre d�Hisenda i a la Gerència regional de la Direcció General del 
Cadastre a les Illes Balears.�

El regidor del PP, Sr. Palmer, comenta que ells ja varen dir, quan es va aprovar l�ordenança de l�IBI, que si 
s�apujaven els valors cadastrals, els números havien de sortir així.

La batlessa diu que la revisió està feta pel Ministeri d�Hisenda.

El regidor d�UM, Sr. Moll, diu que el seu grup està a favor de la moció, perquè han pogut comprovar que 
s�han comès abusos.

El portaveu d�EU/EV, Sr. Adriàn, també mostra la seva conformitat.

Els reunits acorden, per unanimitat:

1. Comprometre�s, de cara a l�elaboració de les ordenances de 2005 i dels anys següents, a regular el tipus a 
aplicar a l�impost de béns immobles. L�objectiu serà que les quotes resultants d�aplicar el valor cadastral amb 
l�increment anual que fixa la llei tenguin un import raonable i sostenible per als ciutadans afectats. Tot això en un 
marc de justícia distributiva que afecti tots els qui n�han de ser subjectes passius i en la mesura real que els 
correspon.

2.  Revisar el cadastre, mitjançant la contractació d�una persona, perquè no es mantenguin per més temps les 
situacions d�injustícia que es produeixen en l�actualitat. Aquesta revisió es faria, bàsicament, per actualitzar 



adequadament les altes, modificacions i baixes del cadastre i l�exactitud de les unitats que serveixen de base al 
càlcul de les quotes.

3. Acordar que siguin els tècnics de l�Ajuntament els que certifiquin els errors que s�hagin pogut produir en les 
notificacions.

4. Instar la Direcció del Cadastre de Palma a prorrogar fins a final de març el termini d�admissió de 
reclamacions per assegurar que els ciutadans tenguin temps suficient per informar-se adequadament dels seus 
casos particulars i, si ho creuen necessari, per presentar en la forma deguda les reclamacions de defensa justa 
dels seus interessos. 

5. Trametre aquest darrer acord al ministre d�Hisenda i a la Gerència Regional de la Direcció General del 
Cadastre a les Illes Balears.

10. Aprovació, si s�escau, de la moció presentada pel regidor d�EU/EV, relativa a l�ús i la difusió de 

programari lliure a l�Ajuntament d�Artà i als centres educatius del municipi

El portaveu d�EU/EV, Sr. Adrián, llegeix la moció que, copiada literalment, diu:

�EXPOSICIÓ DE MOTIUS

4. Elprogramari lliure és aquell que dóna als seus usuaris la llibertat d�executar-lo amb qualsevol propòsit, 
copiar-lo, distribuir-lo, estudiar-lo (incloent sempre l�accés al seu codi font), millorar-lo i de fer públiques 
aquestes millores amb el codi font corresponent, de tal manera que tothom se�n pugi beneficiar.

5. El programari lliure, a més, se sol poder aconseguir de franc o, en tot cas, no s�han de pagar les llicències 
d�ús per a cada ordinador que ha de dur el programa. És a dir que o és de franc o just es paga una 
vegada, independentment de si el farem servir a un o a mil ordinadors, amb l�estalvi que això suposa per a 
l�Ajuntament. A més, s�allibera l�Administració de contínues actualitzacions (tant de programari com de 
nous equips), amb el conseqüent estalvi en noves llicències d�ús i en noves màquines.

6. Un altre punt a favor és l�ús de formats oberts. El programari propietari utilitza formats de dades tancats. 
D�aquesta manera, l�usuari (l�Ajuntament, en aquest cas) no té accés a les dades sense el programa, i és 
difícil el traspàs d�aquestes dades a altres solucions de programari. Així, l�usuari depèn de l�empresa que 
ha creat el programa per disposar de les dades. Amb el programari lliure aquest problema desapareix, i el 
propietari de les dades pot controlar què fa amb elles sense cap tipus d�impediment.

7. El Parlament de les Illes Balears aprovà, a la sessió del Ple dels dies 6, 7 i 8 de novembre de 2001, una 
proposta presentada pel grup parlamentari PSM-Entesa Nacionalista, on s�instava el Govern de les Illes 
Balears a �fomentar l�ús de codis de fonts obertes per tal d'integrar més gent de les Illes Balears a la 

xarxa d�Internet per impulsar el comerç electrònic�, pàg. 3234 del DIARI DE SESSIONS DEL PLE 
/ n. 74, fascicle 4 / 6, 7 i 8 de novembre de 2001. 

8. A causa de les característiques inherents al programari lliure, les solucions tècniques utilitzades a altres 
ajuntaments que ja han implantat o que implantin sistemes basats en PL podrien ser reutilitzades en el 
nostre cas amb un cost reduït. D�aquesta manera l�Ajuntament es podria aprofitar de les millores, les 
modificacions i les traduccions ja fetes i, en qualsevol altre cas, no es trobarà cap impediment per 
realitzar-les ell mateix o contractar amb tercers el desenvolupament d�aquestes millores.



9. La gran quantitat de programes lliures de què es disposa, i la gran qualitat, estabilitat, seguretat, faciliten 
l�ús i el rendiment de molts d�aquests, i ofereixen una solució idònia per a les tasques administratives. 
Experiències com ara la de l�Ajuntament de Benicarló (Comunitat Valenciana) i d�altres ens demostren la 
facilitat i fiabilitat de la implantació d�aquest tipus de sistemes. El sistema operatiu GNU/Linux ha estat 
utilitzat, durant els últims quatre anys, per l�Àrea d�Informàtica Municipal de l�Ajuntament de Benicarló i 
durant aquest període ha demostrat una fiabilitat molt superior al seu homòleg de Microsoft, fins al punt 
que l�informe dels tècnics municipals, que ha fet possible l�inici de la migració cap a aquest sistema, calcula 
que el canvi pot suposar una millora de la productivitat anual de 33,5 hores per cada usuari del sistema.

10. Tant les administracions de diversos països de la Unió Europea (entre ells Alemanya i França, així com 
Suècia i Finlàndia) i la de diverses comunitats autònomes de l�Estat espanyol, ja han apostat pel
programari lliure amb un gran resultat. A Extremadura s�han estalviat uns 30 milions d�euros en llicències 
gràcies al programari lliure, estalvi que han invertit en dotar el seu sistema educatiu dels mitjans informàtics 
i tecnològics més importants de tot l�estat. La Junta d�Andalusia s�ha estalviat més de 24 milions d�euros 
només en el 2003, mentre que el Servei de Salut de la Comunitat Autònoma de Castella-La Manxa 
(SESCAM) s�estalviarà un milió d�euros amb la implantació del programari lliure.

11. Ja existeix una gran quantitat de programes de programari lliure en català i, com s�ha mencionat 
anteriorment, no hi ha greus impediments per dur a terme la traducció dels programes. D�aquesta manera 
es pot aconseguir un major grau de presència de la nostra llengua en el treball municipal.

12. L�ús de programari lliure fomenta l�economia local i no lliga l�Ajuntament amb cap empresa. D�aquesta 
manera hi ha una competència reial entre les empreses del sector per subministrar l�Ajuntament, cosa que 
es tradueix en una davallada dels preus. A més, el servei tècnic es pot contractar amb qualsevol empresa, 
sense que s�estigui lligat a una empresa en concret.

13. L�Ajuntament ha de controlar lliurement les dades dels veïns del poble, de les quals tan sols n�és el 
dipositari, i no ha de dependre de les intencions econòmiques d�empreses estrangeres. Si es fan servir 
programes que no coneixem �ni tenim la possibilitat de conèixer� com funcionen, és bastant difícil 
garantir als artanencs la seguretat de les seves dades.

Per tot això, EU-EV presenta al Ple de l�Ajuntament d�Artà, perquè l�aprovi, la següent 

PROPOSTA D�ACORDS

3. Reconèixer, per part de l�Ajuntament d�Artà, els avantatges econòmics, tecnològics, socioeconòmics i 
culturals del programari lliure.

4. Reconèixer, per part de l�Ajuntament d'Artà, la seguretat que ofereix la utilització del programari lliure.

5. Demanar a les administracions supramunicipals que les aplicacions destinades a l�ús municipal, que 
desenvolupin o adquireixin, tinguin llicència de programari lliure en tots els casos que sigui possible.

6. Demanar a les administracions supramunicipals que els serveis i aplicacions per a ús municipal que 
s�ofereixin a través del sistema web siguin accessibles a través de les darreres versions de navegadors 
lliures.



7. Informar dels avantatges del programari lliure i del seu ús a través dels mitjans dels que disposi 
l�Ajuntament.

8. Encarregar al Departament d�Informàtica de l�Ajuntament un estudi, amb caràcter d�urgència, on 
s�avaluïn els sistemes actuals, valorant el nombre de màquines i quin ús se�ls dóna, el programari que es fa 
servir, el seu cost de llicència, el cost de manteniment, etc., de manera que es pugui tenir una visió global i 
exacta del cost real que els sistemes informàtics suposen.

9. Establir relacions amb totes les institucions municipals i autonòmiques dels territoris de parla catalana 
per col·laborar en la traducció de programes informàtics d�interès municipal o local.

10. Iniciar en els ordinadors municipals un canvi progressiu de tots els programes que es fan servir amb 
formats tancats per d�altres amb formats oberts.

11. Comunicar aquesta resolució al Govern de les Illes Balears i al Consell de Mallorca; sol·licitar la seva 
col·laboració en aquest canvi informàtic; i demanar que s�impliquin més en el tema del programari lliure i 
que el format dels documents que enviï sigui obert.�

La batlessa llegeix l�informe elaborat pel Consorci d�Informàtica, segons el qual, a pesar de creure en el 
programari lliure, segueixen pensant que encara no hi ha suficient material ni alternatives als programes de 
gestió municipal actuals. També expliquen en l�informe que, actualment, les migracions són difícils i
complicades.

La batlessa exposa que ells votaran en contra de la moció, en vista de l�informe emès pel Consorci 
d�Informàtica.

El regidor del PP, Sr. Palmer, considera que seria convenient quantificar el que ens podrien estalviar, per poder 
votar aquesta moció. Diu que el seu grup s�abstendrà.

El regidor d�UM, Sr. Moll, diu que el seu grup s�abstendrà, ja que hi ha punts de la moció que no tenen clars.

Es vota la moció, la qual, per 1 vot a favor (EU/EV), 6 vots en contra (UIA i PSOE) i 6 abstencions (PP i 
UM), no resta aprovada per manca de quòrum en la votació.

11. Aprovació, si s�escau, del projecte de reforma integral del canvi de coberta de l�edifici de 

l�Ajuntament

La batlessa explica que, a la legislatura passada, es va aprovar un projecte de canvi de coberta a l�edifici de la 
Sala. Aquest edifici tenia 60 anys i, des de la seva construcció, no s�hi havia fet cap manteniment. Quan 
s�estaven realitzant les obres, es varen trobar que part del cablatge elèctric era inservible i es va haver de 
canviar, es varen retirar cables de la façana, es varen eliminar barreres arquitectòniques, es varen fer les 
pertinents conduccions per a les dades informàtiques i, també, es va fer un projecte d�activitat, perquè aquest 
edifici no el tenia.

La batlessa llegeix l�informe de l�arquitecte redactor del projecte, Carlos Serra Rey, en el qual es fa constar 
que no considera viable la coexistència d�una altra empresa constructora, a causa de l�especificitat tècnica de 
les obres que s�han de realitzar, de reforma i de rehabilitació integral, ja que existeix una empresa constructora 



treballant-hi.

La batlessa explica que, amb aquest projecte, s�ha renovat la totalitat de la instal·lació elèctrica, de 
comunicació i de climatització; s�ha adaptat la distribució existent als nous usos i s�ha adaptat tot l�edifici a les 
mesures de protecció contra incendis.

El regidor del  PP, Sr. Palmer, diu que el seu grup votarà en contra d�aquest projecte, a pesar de l�explicació 
que ha donat la batlessa.

El regidor d�UM, Sr. Moll, també diu que el seu grup votarà en contra.

El portaveu d�EU/EV, Sr. Adrián, diu que aquestes obres varen ser un desastre des del principi. Es va 
incomplir el plec de condicions, ja que es va posar PVC, es van planificar malament i, finalment, es va superar 
amb escreix (el doble) el pressupost. Aquesta és una greu irregularitat de l�equip de govern anterior, i ara ens 
demanen que els solucionem el problema. I, diu que està d�acord amb què, al final, s�haurà d�aprovar aquest 
projecte i pagar les obres, però que això no ho farà mentre l�equip de govern segueixi bloquejant els acords de 
plenari; que per aprovar aquest projecte és necessària una negociació.

Seguidament, se sotmet aquest punt a votació, el qual, per 6 vots a favor (UIA i PSOE) i 7 vots en contra (PP, 
UM  i EU/EV), no resta aprovat per manca de quòrum en la votació.

12. Aprovació, si s�escau, del projecte de reforma integral del canvi de coberta i addició de forjat a 

l�edifici de Ses Escoles d�Artà

La batlessa explica que a les escoles han ocorregut els mateixos temes que a la Sala i, a més, s�ha insonoritzat 
la planta de dalt, on ha d�assajar la banda de música i altres grups musicals.

La batlessa llegeix l�informe de l�arquitecte redactor del projecte, Carlos Serra Rey, en el qual es fa constar 
que no considera viable la coexistència d�una altra empresa constructora, a causa de l�especificitat tècnica de 
les obres que s�han de realitzar, de reforma i rehabilitació integral, ja que ja existeix una empresa constructora 
treballant-hi.

La batlessa explica que la reforma integral preveu, entre d�altres, la redistribució interior mitjançant parets de 
cartó guix per adequar l�edifici a l�ús docent i administratiu, amb la disposició d�aules i d�oficines, a més de 
tallers per a distintes activitats culturals.

Així mateix, en aquest projecte es preveu l�adaptació a la NBE-CPI-96 i la nova instal·lació elèctrica, la 
informàtica en quasi tot l�edifici, i la climatització.

Els portaveus municipals de l�oposició exposen que votaran en contra del  projecte.

Es vota aquest assumpte, el qual, per 6 vots a favor (UIA i PSOE) i 7 vots en contra (PP, UM i EU/EV), no 
resta aprovat per manca de quòrum en la votació.

13. Informació sobre les resolucions de Batlia corresponents als mesos de gener i febrer de 2004

Es dóna compte de les resolucions de Batlia corresponents als mesos de gener i febrer de 2004.



Els reunits, per assentiment, es donen per assabentats.

14. Precs i preguntes

A continuació es llegeix l�escrit de precs i preguntes presentats per EU/EV.

PRECS

1. Vist que no hi ha hagut cap resposta per part del Consell Escolar de l�IES Llorenç Garcias i Font, i que la 
qüestió de l�aparcament també afecta els alumnes transportats del CP Na Caragol i, també, als vehicles 
particulars que fan ús d�aquesta via, EU-EV prega que l�Equip de Govern encarregui als responsables de la 
Policia Local un estudi sobre la sol·licitada reordenació de la zona d�aparcaments d�autobusos de transport 
escolar en el carrer situat entre Sos Monjos i la Gran Via, per tal de solucionar els embussos i incrementar la 
seguretat dels alumnes que fan ús del transport escolar.

Resposta: Ens agradaria més que fossin els mateixos afectats els que ens diguessin com hem de fer les coses.

2. EU-EV prega que s�incrementi la recollida selectiva domiciliària un dia més a la setmana, per recollir de 
manera regular paper i vidre sense que els interessats hagin de telefonar cada vegada per sol·licitar el servei, ja 
que és l�única manera de generalitzar la recollida selectiva.

Resposta: S�estudiarà.

PREGUNTES

1. Fins quan tindrà bloquejada, l�Equip de Govern, la renovació del Patronat de la Residència de Persones 
Majors?

Resposta: No consider que estigui bloquejada.

2. Quan pensa la Sra. Batlessa lliurar als regidors l�informe relatiu als canvis del Fons Documental Miquel 
Barceló que ens va prometre al plenari de novembre passat?

Resposta: Ara mateix.

3. Sota quines mesures de seguretat es guarden en aquests moments els materials abans del Fons Documental 
MB i ara, suposadament, donats a l�Ajuntament? 

Resposta: Les mateixes que abans que Maria Hevia passàs a treballar a Sa Devesa. Crec, però, que mai no se 
n�havia preocupat tant. És sorprenent l�interès que té ara per aquest tema. Si vostè fa tanta de propaganda, per 
ventura aixecarà la llebre.

4. Quin valor econòmic o taxació tenen aquestes donacions?

Resposta: És difícil calcular-ho.

5. On es troben aquestes obres en l�actualitat? 



Resposta: Allà mateix que abans.

6. Quines mesures s�han pres per incrementar la seguretat?

Resposta: S�està habilitant un armari molt feixuc, mal d�obrir i que difícilment sortirà del porxo de Na Batlessa 
per les seves dimensions.

7. Disciplina urbanística

7.1. Quan pensa la Sra. Batlessa convocar la Comissió d�Investigació, aprovada al darrer plenari, relativa a la 
llicència de la parcel·la 126-302 del polígon 3, anul·lada pel TSJIB?

Resposta: En tenir l�informe de l�assessora jurídica municipal per saber si vostè hi ha de ser present o no.

7.2. Serà necessària la convocatòria formal de la majoria dels regidors d�aquesta sala, com a la convocatòria 
que estam tramitant per renovar del Patronat de La Residència? 

Resposta: Aquesta pregunta és inintel·ligible.

8. Urbanisme 

8.1. Quan presentarà l�Equip de Govern al plenari les NS per a la seva aprovació provisional?

Resposta: Quan estiguin a punt.

8.2. Ha informat el tècnic redactor les al·legacions presentades fa 11 mesos?

Resposta: No li contestaré les qüestions relacionades amb l�arquitecte municipal, perquè supòs que es refereix 
a ell. Ja deu saber que és un equip redactor, i no un tècnic. No ens volem manifestar perquè hi ha un litigi entre 
vostè, que està processat, i ell. No en parlarem ni a favor ni en contra.

8.3. Quins informes d�organismes estan pendents de rebre�s?

Resposta: El de la Direcció Insular de Carreteres del Consell de Mallorca.

9. Obres 

9.1. Quan estarà redactat el programa de prioritats per posar pegats en els clots i reasfaltar els carrers d�Artà 
que va aprovar el plenari de gener?

Resposta: Les prioritats es veuran quan acabi la temporada de pluges.

9.2. Quan està previst adobar els clots que, de manera generalitzada, s�obren en el passeig dels Tarongers, a 
Na Batlessa?

Resposta: En poder.

9.3. Quantes papereres té previst col·locar l�Equip de Govern en els voltants de l�Estació i l�aparcament de 



Costa i Llobera, annex a l�Estació?

Resposta: Ara per ara, cap més de les que hi ha.

9.4. Quan s�instal·laran aquestes papereres?

Resposta:  No procedeix.

9.5. Quines gestions ha realitzat l�Equip de Govern, davant SFM, en relació als precs presentats per EU-EV al 
plenari de gener, relatius a la trinxera del tren? En cas negatiu, quines i quan té previst realitzar?

Resposta: Cap. La batlessa està pendent d�un informe que li ha de remetre SFM des de fa estona. L�ha 
reclamat unes quantes vegades.

9.6. Quines gestions ha realitzat l�Equip de Govern davant el CIM en relació a la seguretat dels vianants i la 
instal·lació de semàfors i passos de vianants als carrers de Santa Margalida, de l�Argentina, del 31 de març, de 
Ciutat i de Costa i Llobera? En cas negatiu, quines gestions té previst realitzar i quan?

Resposta: No sabem quin organisme és aquest del CIM. Ho hem enviat, amb informes de la Policia, al Consell 
de Mallorca.

10. Hisenda

10.1. Recentment es van publicar, en dos diaris del Grup Serra, una sèrie de retrets i acusacions mútues de la 
Sra. Batlessa contra el portaveu d�Unió Mallorquina, en relació a les afirmacions d�aquest darrer sobre l�estat 
de les finances municipals. En aquest sentit, pot la Sra. Batlessa aclarir quin és l�estat de morositat actual 
d�aquest ajuntament? O dit d�una altra manera, quants de mesos d�endarreriment es duen en el pagament de 
les factures als proveïdors, en aquests moments?

Resposta: Gairebé un any.

10.2. Pot aclarir el motiu pel qual no es tenen els oportuns finals d�obra de l�edifici del Teatre Municipal o de 
l�edifici de la Sala, on ens trobam en aquests moments?

Resposta: El del Teatre Municipal, perquè no ha estat precís. El de la Sala, és més que obvi.

10.3. És cert que, des del Govern, s�està entorpint el pagament de les obres corresponents al Centre de Dia?

Resposta: No en tenc constància. El que sí em consta és que el Consell ens deu una certificació dels carrers de 
Ciutat i d�Antoni Blanes d�agost de 2002, que s�apuja a més de 78.000 �.

10.4. Canviant de qüestió, quan té previst l�Equip de Govern presentar la seva proposta, o almanco 
l�esborrany de pressupost municipal per al 2004?

Resposta: Quan estigui llest.

10.5. Enguany tocarà o no tocarà donar compliment al Reglament de participació ciutadana i convocar els 
consells d�Àrea dues vegades a l�any, una d�elles abans de l�aprovació dels pressupostos municipals?



Resposta: Sorpresa!

11 Recollida selectiva domiciliària de RSU

11.1. Deixalles va oferir tres possibilitats, almanco per iniciar el procediment de recollida selectiva domiciliària. 
Pot explicitar quines eren les ofertes de Deixalles i la seva quantificació econòmica?

Resposta: Vostè les té, les propostes. Deixalles les hi va lliurar.

11.2. Quins motius van moure a l�Ajuntament a optar per la possibilitat que, finalment, ha triat? Han estat raons 
purament relacionades amb la limitació de la despesa?

Resposta: Vostè les té, les propostes. Deixalles les hi va lliurar.

11.3. Ha tengut en consideració, l�Equip de Govern, que el sistema de demanar als veïns que sol·licitin per 
telèfon la recollida domiciliària de paper i vidre pot dificultar i encarir seriosament la generalització d�aquest 
servei?

Resposta: Sí, però no creim que pugui encarir el servei. Deixalles fa recollida selectiva de vidre i cartró als 
comerços i ho pot combinar.

11.4. Quan té previst l�Equip de Govern revisar l�opció presa i generalitzar la recollida selectiva, almanco, al 
paper i al vidre?

Resposta: A tres mesos de la posada en marxa del servei. La generalització ja es veurà.

11.5. A la xerrada sobre la recollida selectiva domiciliària, tot van ser evasives quan vam demanar al monitor 
del CIM sobre la recollida selectiva domiciliària de matèria orgànica (restes d�alimentació). Pot explicar quin és 
l�estat la qüestió?

Resposta: Jo li ho explicaré. A Binissalem i a Santa Maria va circular el rumor, totalment infundat,  que el 
Consell donava subvencions per fer la recollida orgànica, sense que hi hagués convocatòria al Butlletí. Em 
consta que aquests pobles, fins i tot per plenari, varen adreçar peticions al Consell. No vaig assistir a la xerrada 
sobre la recollida selectiva, però entenc la cara de pòquer que devia posar el monitor.

11.6. Hi ha disponibilitat, per part de l�Equip de Govern, per entrar en el pla pilot de recollida selectiva 
d�orgànica, del qual ens van parlar a la reunió esmentada?

Resposta: Segurament, si hi ha un pla pilot, sí.

12. Informàtica

12.1. Quin és el nombre d�ordinadors de què disposa l�Ajuntament?

Resposta: 56.

12.2. Quin ús se�ls hi dóna?



Resposta: El màxim possible.

12.3. Quants de servidors hi ha?

Resposta: 5.

12.4. Quines tasques fa cada servidor?

Resposta: Depèn del programa.

12.5. En quins formats estan les dades de cada programa?

Resposta: Els necessaris.

12.6. Quins programes estan instal·lats?

Resposta: Depèn del maquinari (�Hardware�) o del sistema operatiu.

12.7. Quins requeriments té cada programa?

Resposta: El preu depèn del programa. N�hi ha que sí i n�hi ha que no.

12.8. Quin és el preu de cada programa? És un preu per llicència? Quins programes es paguen en la modalitat 
�per llicència� i quins no?

Resposta: Els d�explotació.

Acords

1. Aprovar, per unanimitat, les actes dels dies 27 de novembre i 203 de desembre de 2003.

2. Acordar, per unanimitat:

2.1. Aprovar les gratificacions del personal corresponents als mesos de novembre i desembre de 2003 i als 
mesos de gener i febrer de 2004, que s�apugen a la quantitat de 4.569,59 �.

2.2. Ordenar el pagament de les gratificacions al personal de la Brigada i al personal d�oficines que s�assenyala 
en la llista adjunta.

3. Acordar, per unanimitat:

3.1. Realitzar unes jornades sobre els projectes educatius de ciutat i els consells educatius municipals per 
informar i dotar de les eines necessàries per iniciar el PEC del nostre municipi. Dirigir aquestes jornades a 
entitats, associacions, polítics, tècnics municipals i a totes les persones interessades. 

3.2. Promoure la realització del Projecte educatiu de ciutat d�Artà dins un marc del més consens i participació 
social, comunitària i política.



4. Acordar, per 7 vots a favor (UIA, PSOE i EU/EV) i 6 vots en contra (PP i UM):

4.1. Instar el Consell de Mallorca a revisar el Pla director sectorial de carreteres de Mallorca, amb l�objectiu 
de donar prioritat a la millora dels traçats actuals, en el context d�una concepció sostenible de la mobilitat. Al 
mateix temps, instar el Consell a descartar el projecte d�autovia Inca-Manacor, per innecessari, ambientalment
inconvenient i socialment rebutjat. Instar, també, el Consell a revisar la proposta del Pla territorial de Mallorca 
en el tràmit d�informació pública per adaptar-lo a criteris de contenció urbanística, de protecció mediambiental 
i de polítiques de transport sostenibles.

4.2. Instar el Govern de les Illes a aturar la construcció de macroinfraestructures insostenibles, a impedir la 
macroampliació de l�aeroport i a mantenir, i ampliar, els parcs naturals de les Illes Balears, en comptes de 
reduir-los.

4.3. Trametre aquests acords al Molt Honorable President del Govern de les Illes Balears i a l�Honorable 
Presidenta del Consell de Mallorca.

5. Acordar, per 10 vots a favor (UIA, PSOE, UM i EU/EV) i 3 abstencions (PP):

5.1. Comunicar al Govern de les Illes Balears i al Consell de Mallorca la voluntat de l�Ajuntament d�Artà 
perquè la zona del sector 5, desclassificada per les DOT, no torni ser reclassificada com a urbanitzable.

5.2. Trametre  aquest acord al Molt Honorable President del Govern de les Illes Balears, a l�Honorable 
Presidenta del Consell de Mallorca i al director de Diario de Mallorca.

6. Acordar, per 7 vots a favor (UIA, PSOE i EU/EV) i  6 abstencions (PP i UM):

6.1. Ordenar, d�acord amb el que estableixen els articles  67.1 i 68 de la Llei 10/1990, de 23 d�octubre, de 
disciplina urbanística de la comunitat autònoma de les Illes Balears, la retirada i/o la demolició de les obres que 
s�han fet en el polígon 11, parcel·la 76, les quals consisteixen en l�ampliació d�una caseta que ja comptava amb
expedient d�infracció urbanística i que s�ha fet sense la llicència municipal preceptiva. Per tot això,
demolir/retirar l�edificació objecte de la infracció urbanística, la qual cosa s�ha de dur a terme d�acord amb 
l�informe dels serveis tècnics amb data de 19 de febrer de 2004, segons el qual �les obres objecte de 
demolició/retirada s�han de dur a terme en el termini de 30 dies, després d�haver presentat la sol·licitud de 
llicència de demolició/retirada corresponent, per a la qual cosa es concedeix el termini improrrogable de dos 
mesos, comptadors a partir de la notificació d�aquest acord.

6.2. Advertir a la persona interessada que, d�acord amb el disposa l�article 67.1 de la Llei 10/1990, de 23 
d�octubre, de disciplina urbanística de les Illes Balears, incomplir l�ordre de demolició, de retirada o de 
reconstrucció, suposa que l�Ajuntament l�executi de manera subsidiària per impedir, definitivament, els usos 
que s�hi havien de dur a terme. En aquest cas, les despeses que s�originin aniran a càrrec de la persona 
interessada.

6.3. Advertir a la persona interessada que, d�acord amb el que disposa l�article 68 de la Llei 10/1990, de 23 
d�octubre, de disciplina urbanística de les Illes Balears, si finalitza el termini determinat per l�Administració 
perquè la persona interessada dugui a terme les actuacions de reposició de les coses al seu estat anterior a la 
comissió de la infracció, i aquestes no s�han duit a terme, l�Administració actuant optarà, en el termini màxim 
d�un mes, entre l�execució subsidiària o l�atorgament d�un nou termini per fer les actuacions necessàries per 



part de la persona inculpada. L�incompliment d�aquest nou termini se sancionarà amb la multa que 
correspongui a la infracció originària, imposada en el seu grau màxim, i a l�obertura del termini d�un mes perquè 
l�Administració opti per concedir un nou termini d�execució per a la persona interessada o per a l�execució 
subsidiària.

Les actuacions successives d�incompliment  es resoldran d�acord amb aquesta mateixa norma.

6.4. Notificar aquest acord a la persona interessada.

7. Acordar, per unanimitat:

7.1. Sol·licitar a la Demarcació de Costes que elabori un projecte per regenerar la platgeta de la Colònia de 
Sant Pere.

7.2. Trametre aquest acord a la Demarcació de Costes. 

8. Acordar, per 12 vots a favor (UIA, PSOE, PP i UM) i 1 vot en contra (EU/EV):

8.1. Aprovar l�informe sobre la documentació que integra el Pla territorial de Mallorca (PTM) (vegeu l�informe 
al punt 8 de l�apartat de desenvolupament de la sessió).

8.2. Trametre aquest acord al Consell de Mallorca.

9. Acordar, per unanimitat:

9.1. Comprometre�s, de cara a l�elaboració de les ordenances de 2005 i dels anys següents, a regular el tipus a 
aplicar a l�impost de béns immobles. L�objectiu serà que les quotes resultants d�aplicar el valor cadastral amb 
l�increment anual que fixa la llei tenguin un import raonable i sostenible per als ciutadans afectats. Tot això en un 
marc de justícia distributiva que afecti tots els qui n�han de ser subjectes passius i en la mesura real que els 
correspon.

9.2.  Revisar el cadastre, mitjançant la contractació d�una persona, perquè no es mantenguin per més temps les 
situacions d�injustícia que es produeixen en l�actualitat. Aquesta revisió es faria, bàsicament, per actualitzar 
adequadament les altes, modificacions i baixes del cadastre i l�exactitud de les unitats que serveixen de base al 
càlcul de les quotes.

9.3. Acordar que siguin els tècnics de l�Ajuntament els que certifiquin els errors que s�hagin pogut produir en 
les notificacions. 

9.4. Instar la Direcció del Cadastre de Palma a prorrogar fins a final de març el termini d�admissió de 
reclamacions per assegurar que els ciutadans tenguin temps suficient per informar-se adequadament dels seus 
casos particulars i, si ho creuen necessari, per presentar en la forma deguda les reclamacions de defensa justa 
dels seus interessos. 

9.5. Trametre aquest darrer acord al ministre d�Hisenda i a la Gerència Regional de la Direcció General del 
Cadastre a les Illes Balears.

La batlessa aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta.



La secretària Vist i plau
La batlessa

ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L�AJUNTAMENT D�ARTÀ

Caràcter: extraordinari urgent
Data: 11 de març de 2004
Horari: 12 hores
Lloc: sala de sessions de l�Ajuntament

Hi assisteixen:
Margalida Tous Ferrrer, batlessa
Josep Danús Rosselló, regidor
Concepció Morell Moragues, regidora
José Navarro Fuster, regidor
Rafel Gili Sastre, regidor
José Silva Jiménez, regidor
Maria Francesca Servera Pascual, regidora
Manuel Galán Massanet, regidor
Julen Adrián Gorostiza, regidor

No hi assisteixen:
Elvira Piris Quetglas, regidora
Bartolomé Palmer Sabater, regidor
Miquel Sebastià Moll Ferragut, regidor
Maria Antònia Sureda Martí, regidora

Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària

Ordre del dia

1. Ratificació de la urgència de la sessió.
2. Aprovació, si s�escau, del comunicat de condemna de l�Ajuntament d�Artà contra l�atemptat provocat 

avui matí a Madrid.

Desenvolupament de la sessió

1. Ratificació de la urgència de la sessió

La batlessa sol·licita que es ratifiqui la urgència d�aquesta sessió, convocada per aprovar la moció de 
condemna contra l�atemptat provocat avui matí a Madrid.

Els reunits, per unanimitat, ratifiquen la urgència de la sessió.

2. Aprovació, si s�escau, del comunicat de condemna de l�Ajuntament d�Artà contra l�atemptat 

provocat avui matí a M adrid


